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تدوين دومين گزارش برجام به سال آينده موكول شد 
خارج�ي  سياس�ت  و  مل�ي  امني�ت  كميس�يون  نايب رئي�س 
مجل�س ش�وراي اس�امي از موك�ول ش�دن تدوي�ن و ارائ�ه دومي�ن 
گ�زارش ش�ش ماه�ه اج�راي برج�ام ب�ه س�ال آين�ده خب�ر داد. 
به گزارش تسنيم، ابوالفضل حسن بيگي، با اشاره به زمان ارائه دومين گزارش  شش 
ماهه اجراي توافق هسته اي ايران و 1+5 از سوي اين كميسيون، اظهار داشت: كميته 
هسته اي كميسيون امنيت ملي مشغول تهيه مقدمات گزارش است.  وي با بيان اينكه 
پس از بررسي لايحه برنامه ششم توسعه در صحن علني مجلس، كميسيون جلسه اي 
فوق العاده با حضور آقاي عباس عراقچي براي بررس��ي گزارش ارائه شده از سوي 
دستگاه ديپلماسي تشكيل داد، افزود: اين يك جلسه قطعاً كافي نيست و قرار شد اين 
جلسات با محوريت كميته هسته اي كميسيون ادامه يابد.  نماينده مردم دامغان در 
مجلس با بيان اينكه در فرصت باقي مانده تا عيد نوروز قطعاً اين گزارش تا انتهاي سال 
تهيه نمي شود، تصريح كرد: براي تدوين اين گزارش نيازمند وقت بيشتري هستيم و 

بر اين اساس قطعاً ارائه گزارش به بعد از عيد نوروز موكول مي شود. 
      

 غارت اموال ايران 
مغاير با اصول اوليه روابط بين الملل است

عضو هيئت رئيسه مجلس، عنوان كرد كه مصادره دارايي هاي ايران از سوي 
امريكا، مغاير با توافق هس�ته اي و تمام اصول اوليه روابط بين الملل است. 
به گزارش خانه ملت، سيدامير حسين قاضي زاده هاشمي، در واكنش به موضوعات 
مطرح ش��ده درباره توقيف 1/6 ميليارد دلار از دارايي هاي بانك مركزي ايران در 
لوكزامبورگ، گفت: درباره موضوع مصادره اموال كشورمان بايد به اين مسئله توجه 
كرد كه چرا غارت دارايي هاي كشورمان در دولت هاي قبلي رخ نمي داد و در دولت 
كنوني اين مسئله تشديد شده است.  نماينده مردم مشهد و كلات در مجلس شوراي 
اسلامي، ادامه داد: اقدام اخير امريكا در مصادره اموال ايران در حالي صورت مي گيرد 
كه اختلافات و دشمني هاي اين كشور با جمهوري اسلامي در دوره هاي قبلي بسيار 
بود و دولت يازدهم با هدف كاهش اختلافات پا به ميدان گذاشت اما شاهديم كه 
اقدامات خصمانه امريكا در اين دوره افزايش پيدا كرده است.  وي گفت: به طور حتم 
اگر امريكايي ها احساس كنند كه با مصادره و غارت دارايي هاي جمهوري اسلامي، 
كيان و منافع خودشان نيز به خطر مي افتد، دست به چنين رويكردها و اقداماتي 
نمي زنند.  قاضي زاده هاشمي ادامه داد: استراتژي آنها، سياست صلح از طريق قدرت 
است، از اين رو رمز تمام موفقيت ها و پيروزي ها، اقتدار و قدرت است، اما در شرايط 
كنوني استراتژي ما صلح از طريق اظهار ضعف است.  وي گفت: زماني كه رويكرد ما 
اين گونه باشد، امريكايي ها به خود اجازه مي دهند كه در چندين مرتبه دارايي هاي 
كشورمان از 2 ميليارد دلار و 1/6 ميليارد دلار را مصادره و غارت كنند.  عضو هيئت 
رئيس��ه مجلس، ادامه داد: مصادره دارايي هاي ايران از سوي امريكا، مغاير با توافق 
هس��ته اي و تمام اصول اوليه روابط بين الملل است، از اين رو دولت بايد با تخلفات 
صورت گرفته از س��وي كش��ور لوكزامبورگ برخورد و معادل دارايي توقيف شده 

جمهوري اسلامي، اموال اين كشور را مصادره كند. 

س�خنگوي ش�وراي نگهب�ان اين گفت�ه رئيس 
مجلس شورای اس�امی در جريان بررسی ماده 
38 برنامه شش�م درباره س�قف حقوق مديران  
ك�ه مخالفان مصوب�ه از ت�رس ش�ورای نگهبان 
ب�ه مجل�س ناس�زا می گوين�د را فاق�د وجاهت 
دانس�ت و گفت: ش�ورای نگهبان ترس ن�دارد . 
به گزارش »جوان«، عباسعلي كدخدايي سخنگوي 
شوراي نگهبان صبح ديروز، در پاسخ به سؤالي مبني 
بر اينكه در جريان بررسي ماده 38 برنامه ششم درباره 
سقف حقوق مديران آقاي لاريجاني گفت كه مخالفان 
اين مصوبه چون از ترس رد صلاحيت جرئت ندارند 
به ش��وراي نگهبان ايرادي وارد كنند، ناسزايش را به 
مجلس مي گويند، آيا اين گزاره از نظر ش��ما درست 
است؟ توضيح داد: شوراي نگهبان ترس ندارد، الان كه 

شما اينجا هستيد آيا از ما مي ترسيد؟!
اين عضو حقوقدان شوراي نگهبان همچنين ادامه داد: 
بنده قبلًا پاسخ دادم كه شوراي نگهبان ترس ندارد و 

هر چه مي خواهد دل تنگتان بگوييد. 
وي در ادامه موضع رئيس مجلس را نادرست خواند و 
بيان كرد: قطعاً اينطور نيست كه رئيس مجلس گفتند، 
اگر اينگونه بود بقيه صحبت هايي كه خطاب به شوراي 
نگهبان مي كنند، چيست؟ صحبت هاي آقاي رئيس 
مجلس دليل بر اين است كه كسي از شوراي نگهبان 
نمي ترس��د.  وي همچنين در بخشي از اين نشست 
خبري به ارائه گزارشي از مصوبات روزهاي اخير اين 
شورا پرداخت و از تأييد لايحه احكام دائمي برنامه هاي 

توسعه اي كشور سخن به ميان آورد. 
اين عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان لواي��ح مغاير با 
ش��رع يا قانون اساس��ي را اينگونه بيان ك��رد: طرح 
اصلاح بند »الف« ماده 103 قانون مديريت خدمات 
كشوري، لايحه اساسنامه سازمان فرهنگي - هنري 
فارسي زبانان و لايحه تمديد مدت اجراي آزمايشي 
قانون اس��تخدام نيروي انتظامي جمهوري اسلامي 
ايران مغاير با موازين ش��رع و قانون اساسي شناخته 
نشدند.  وي همچنين لايحه موافقتنامه ايران و تركيه را 
نيز مغاير قانون دانست و گفت: طرح الحاق يك ماده به 
قانون تعيين تكليف استخدامي معلمين حق التدريسي 
و آموزش ياران نهضت سوادآموزي در وزارت كشور و 
لايحه موافقتنامه بين ايران و تركيه در خصوص تأمين 

اجتماعي نيز مغاير قانون شناخته نشدند. 
كدخدايي درباره استفساريه ها نيز خاطر نشان كرد: 
همچنين طرح استفساريه تبصره 4 ماده 52 قانون 
انتخابات مجلس نيز مورد ايراد شوراي نگهبان واقع 
شد و اين ش��ورا نظرش اين بود كه صرف نظر از عدم 
تطابق سؤال و پاسخ استفساريه، اشكال سابق اين شورا 
كماكان به قوت خود باقي است و مغاير اصل 99 قانون 

اساسي و نظريه تفسيري آن است. 
    93مصوب�ه در س�ال 95 از س�وي مجلس 

به شورا واصل شده است
كدخدايي همچنين پس از گ��زارش مصوبات اخير 
شوراي نگهبان، گزارشي كوتاه از عملكرد يك ساله اين 

شورا را نيز اينگونه تشريح كرد: از اول فروردين سال 95 
تا 21 اسفند سال جاري 93 مصوبه از سوي مجلس به 
شوراي نگهبان واصل شده كه از اين تعداد 61 مورد 
لايحه و 32 مورد طرح بوده است، از اين تعداد 48 مورد 
در مرحله اول عدم مغايرت با قانون اساسي و موازين 
شرع آنها اعلام شد، 24 مورد ايراداتي داشت كه بعد 
از چند مرحله رفت و برگشت بين مجلس و شوراي 
نگهبان، ايرادات آنها اصلاح ش��د و به تأييد ش��وراي 
نگهبان رسيد،  مورد هم هنوز در دست بررسي است و 
يك مورد هم لايحه بودجه سال 96 است كه به شوراي 
نگهبان واصل شده و امروز جلسات بررسي اين لايحه 
برگزار مي شود.  وي همچنين از اراده اين شورا براي 
اعلام نظر درباره لايحه بودجه 96 طي روزهاي اخير 
سخن به ميان آورد و گفت: امسال 58 مورد نامه هاي 
ديوان عدالت اداري به شوراي نگهبان واصل شده اما 
با توجه به اينكه چند مورد هم از قبل وجود داشته، لذا 
فقهاي شوراي نگهبان در 62 مورد از نامه هاي ديوان 
عدالت اداري اعلام نظر كردند، دو مورد هم استفساريه 

شرعي داشتيم كه اعلام نظر شده است. 
    اظهارات آقاي جنتي به عنوان رئيس مجلس 

خبرگان بود
وي همچنين در ادامه و در پاس��خ به س��ؤالي درباره 
س��خنان آيت الله جنتي دبي��ر ش��وراي نگهبان در 
اجلاس��يه اخير مجلس خبرگان مبني بر مصيبت 

خواندن ش��ركت كردن 400 هزار نف��ر در انتخابات 
شوراي شهر بيان كرد: قطعاً شوراي نگهبان در بحث 
انتخابات شوراها ورود نخواهد داشت چراكه اصل 99 
قانون اساس��ي چنين اختياري را به شوراي نگهبان 
نداده است و اظهارنظر آيت الله جنتي به عنوان دبير 
ش��وراي نگهبان نبوده بلكه به عنوان رئيس مجلس 
خبرگان بوده است كه نگران اين وضعيتي است كه در 

انتخابات شوراها در كشور ما وجود دارد. 
وي تصريح كرد: مجلس شوراي اسلامي كه به عنوان 
ناظر بر انتخابات است بايد نهايت تلاش خود را براي 
نظارت بهتر بر انتخابات داشته باشد و شوراي نگهبان 
نه ادعايي در اين باره و نه فرص��ت و امكانات لازم بر 

نظارت انتخابات شوراها دارد. 
فعاليت زودهنگام انتخاباتي برخي افراد در روزهاي 
اخير را نيز سخنگوي شوراي نگهبان اينگونه تشريح 
كرد: شوراي نگهبان هنگام بررسي صلاحيت ها نظر 

خود را اعلام خواهد كرد. 
    طبق قانون باي�د از همه مراجع اس�تعام 

دعوت كنيم
سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به سؤال ديگري 
راجع به گفت وگوي اخيرش با روزنامه ايران و اينكه 
گفته بود  اي كاش از وزير اطلاعات براي ش��ركت در 
جلسه شوراي نگهبان درباره بررسي صلاحيت هاي 
انتخابات رياست جمهوري سال 92 دعوت نمي كرديم، 

اظهار داشت: من از اين جهت آن مطلب را گفتم كه 
شما ديگر سؤال نپرس��يد، گفتم  اي كاش اين اتفاق 
نمي افتاد كه رسانه ها اينقدر به آن نمي پرداختند والا 
ما هنگام انجام وظايف خ��ود بايد طبق قانون از همه 
مراجع استعلام كنيم و به انجام وظايف قانوني خود 

خواهيم پرداخت. 
    موضع بقايي فاقد اعتبار قانوني است

حضور حميد رض��ا بقايي در انتخاب��ات و اظهار نظر 
قطعي وي مبني بر تأييد صلاحيت خود توسط شوراي 
نگهبان، نيز يكي از سؤالات بود كه كدخدايي در پاسخ 
به آن گفت: خود شوراي نگهبان هم اين مقدار مطمئن 
نيست و هر گونه اظهار نظر پيش از موعد فاقد اعتبار 
قانوني است و ما نمي توانيم اكنون اظهار نظر در اين 

باره داشته باشيم. 
    شورا به كس�ي پالس تأييدصاحيت نداده 

است
كدخدايي همچني��ن در پاس��خ به س��ؤالي درباره 
كانديدات��وري داوطلباني ك��ه در انتخابات مجلس 
گذش��ته رد صلاحيت ش��ده اند و اينكه با اتكا به چه 
پالسي مجدداً كانديدا مي شوند، عنوان داشت: بايد از 
خودشان بپرسيد كه چه پالسي دريافت كرده اند كه 
داوطلب شدند اما از سوي شوراي نگهبان هيچ گونه 
پالس و خبري ارسال نشده و نظر شوراي نگهبان در 

مهلت بررسي صلاحيت ها اعلام خواهد شد. 

وي در پاسخ به خبرنگاري كه مدعي مجادله گري ميان 
سخنگوي شوراي نگهبان و علي مطهري بود، گفت: 
مجادله اي ميان ما نبوده اس��ت، اصلاح بفرماييد، ما 
مجادله اي نداشتيم و با هيچ كس نيز مجادله اي نداريم 
و فقط نظر قانوني را اعلام كرديم و از گذشته نيز همين 
روال بوده است، اگر كسي نظري دارد بايد به مراجع 

قانوني مراجعه كند. 
عضو حقوقدان شوراي نگهبان همچنين افزود: صرف 
گفتن يك نفر مس��ئله اي را حل نمي كن��د و قوانين 
موجود با بيان يك فرد قابل تغيير نخواهد بود و من 
خواهش مي كنم دوستان توجه كنند آنجايي كه قانون 
داريم به كس��اني كه قانون را ناديده مي گيرند تذكر 
دهند كه قانون را مورد توجه داشته باشند.  كدخدايي 
در پاس��خ به خبرنگاري كه از ايراد شوراي نگهبان به 
مصوبه مجلس به علت مغايرت با سياست هاي كلي 
براي اولين بار پرسيده بود، گفت: اين اعلام مغايرت با 
سياست هاي كلي از سوي شوراي نگهبان براي اولين 
بار نبوده است و از گذشته و از سال 78 شوراي نگهبان 
به علت مغايرت با سياس��ت هاي كل��ي به مصوبات 
مجلس ايراد گرفته بود و مجلس نيز بر اس��اس نظر 
شوراي نگهبان مصوبه خود را اصلاح مي كرد و پس 
از آن نيز در سال هاي 92 به بعد آيين نامه نظارت بر 
سياست ها تصويب شد و به تأييد مقام معظم رهبري 

رسيد و در برنامه پنجم هم چنين موضوعي رخ داد. 
    ما مانند برخي مسئولان از رسانه ها شكايت 

نمي كنيم
وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه آيا نظري كه از 
شما درباره استعلام از وزير سابق اطلاعات در جريان 
بررسي صلاحيت آيت الله هاشمي منعكس شد، همان 
نظر خودتان بوده است يا نه،  بيان داشت: ما از دوستان 
رس��انه اي كه نمي توانيم گلايه كني��م، آنها هر جور 
بخواهند به ش��وراي نگهبان حمله مي كنند و ما هم 
حرفي نمي زنيم ومانند برخي مسئولان از خبرنگاران 
شكايتي نمي كنيم اما از دوستان خواهش داريم كه در 
سال 96 اخلاقمداري و امانتداري را رعايت كنند و اگر 
سه ساعت وقت ما را براي مصاحبه مي گيرند دست كم 

مطلب ما را صحيح منعكس كنند. 
    تبليغات فضاي مجازي را تا حد امكان رصد 

مي كنيم
سخنگوي شوراي نگبهان درباره تبليغات تمام عيار 
انتخاباتي در فضاي مجازي نيز تصريح كرد: شوراي 
نگهبان هنگام بررسي صلاحيت كانديداهاي انتخابات 
رياس��ت جمهوري قطعاً به همه وظايف قانوني خود 
عمل خواهد كرد. شوراي نگهبان تا آنجا كه امكانات 
اجازه دهد رصد خود را بر تبليغات در فضاي مجازي 
انجام مي دهد اما نيازمند قانون جامعي هستيم كه به 
ويژه درباره تبليغات انتخاباتي اختيارات لازم را به شورا 
بدهد.  وي همچنين در پايان از مجلس شوراي اسلامي 
خواست تدوين قانون جامع انتخابات را به اتمام برساند 
تا امكانات و اختيارات نهادهاي نظارتي متناس��ب با 

روش  هاي جديد تبليغات انتخاباتي باشد. 

صحبت هاي رئيس مجلس درست نيست
سخنگوي شوراي نگهبان در نشست خبري: محمد  اسماعیلی

  گزارش  يك

   يك آسياب و 3 سطل
روزنامه كيهان در ستون سرمقاله خود با اشاره به بيانات رهبر 
معظم انقلاب در جمع اعضاي مجلس خبرگان رهبري 
نوشته است: اگر يقين داشته باشيم كه امروز عرصه واقعي و 
اصلي نبرد دشمن با ما، در دو جبهه اقتصادي و فرهنگي است، هر عمل و سخني كه ما 
را از اين دو جبهه غافل كرده و به ساير مسائل مشغول كند، بازي كردن در زمين دشمن 
و كمك به اوست. در يك نگاه كلي و با مقداري تسامح مي توان سه دسته را شناسايي 
كرد كه با انجام عمليات ايذايي درصدد انحراف افكار، منابع، بودجه، پرسش ها، دغدغه ها 
و در يك كلمه تمركز بر اين دو جبهه اصلي هستند و در يك كلام سه سطل با ظاهر و 

البته ظرفيتي متفاوت كه آب به يك آسياب مي ريزند. 
اولين دسته در اين ميدان دشمن خارجي است؛ دشمني كه سردمدار آن امريكاست و 
برخي كشورهاي اروپايي، تعدادي از كشورهاي مرتجع و مزدور منطقه و عده اي گماشته 
در داخل كشور دنباله آن محسوب مي شوند. امريكا و اذنابش در جبهه اقتصادي ابتدا 
به بهانه پرونده هسته اي، جنگ اقتصادي تمام عيار و به اذعان تمامي صاحبنظران 
بي سابقه در تاريخ را عليه ايران كليد زدند و با دادن آدرس غلط اينگونه عنوان كردند كه 
هدف تحريم ها مهار فعاليت هسته اي ايران است و اگر ايران عقب نشيني كند، تحريم ها 
نيز رفع مي شود و به دنبال آن مشكلات اقتصادي ايران نيز حل خواهد شد. توافق 
حاصل شد اما نه تحريمي لغو شد و نه مشكلي حل.  اين روزنامه سپس ادامه داده است: 
دسته دومي كه اقدامات و مواضعشان در جهت انحراف و پيشگيري از تمركز بر دو جبهه 
اصلي نبرد است، داخلي بوده و متأسفانه بايد گفت خود از اصلي ترين مسئولان نبرد در 
اين جبهه هستند. نمي توان همه افراد اين دسته را به همدستي با دشمن متهم كرد اما 
به طور طبيعي، خروجي و برآيند عملكرد و مواضع آنها نيز در جهت همان عمليات و 
فعاليت ايذايي دشمن خارجي است. علت اين مسئله را بايد در ناكارآمدي و عدم تحقق 
وعده ها جست وجو كرد.  روزنامه كيهان سپس در خصوص دسته سوم نوشته است: 
يك ضرب المثل امريكايي مي گويد، بدنامي بهتر از گمنامي است. دسته سوم كه آن هم 
از قضا داخلي است برآيند فعاليت و مواضعش چيزي جز انحراف افكار عمومي از اين دو 
جبهه اصلي نيست، گرچه مي كوشد ويترين ديگري از خود ارائه كند. جمله معروف و باز 
هم امريكايي است كه مي گويد، »به چيزهايي كه در موردتان مي نويسند توجه نداشته 
باشيد. فقط آنها را وجب بگيريد!« اين گروه علاقه زيادي به روي آنتن بودن دارد و فارغ 
از فضاسازي ها و جنجال هاي ظاهري، ميزان آنتن دادن و پرداختن به آنها را مي توان 

معياري براي دوري و نزديكي شان به ساير جريانات دانست. 
    

   گايه هاي مردم
روزنامه سياست روز نيز سرمقاله خود را به همين محور، 
اختصاص داده و نوشته است: نگراني هايي كه اكنون رهبر 
معظم انقلاب نسبت به آن حساس هستند بيشتر از جنس 
مسائل اقتصادي - معيشتي و همچنين فرهنگي است. سال هاست ايشان براي آنكه 
دولت ها تحرك بيشتري از خود نشان دهند، عناوين سال را مزين به مسائل اقتصادي 
مي كنند و با تبيين و تشريح آن سال كه به موضوع اقتصادي اشاره دارد، راهكارها و 

توصيه هاي لازم را به مسئولان به ويژه قوه مجريه ارائه مي دهند. 
اينكه رهبر معظم انقلاب دغدغه مسائل اقتصادي و معيشتي جامعه و مردم را دارند، 
يك نكته و امتياز بسيار مثبت و تأثيرگذاري است كه مي توان از آن براي بهبود وضعيت 
موجود بهره برد، اما شايد نكته مهم تري در بيان مشكلات و معضلات مردم از سوي 
حضرت آيت الله خامنه اي را بتوان بيان كرد و آن مشكلات، كمبودها و مضيقه هايي 
است كه باعث شده رهبري نسبت به آن واكنش نشان دهند، پيش از آنكه ديگران اين 
مسائل را به گونه اي ديگر يا وارونه و با سياه نمايي همراه با تحريك و تهديد بيان كنند. 
مطالبه ايشان از دولت و ديگر دستگاه هاي كشور در زمينه بهبود وضعيت اقتصادي، 
رونق كسب و كار، صادرات و واردات، معيشت و زندگي مردم بحق است چراكه هر 
دولتي كه بر سر كار مي آيد مهم ترين وظيفه او ايجاد شرايط مطلوب هر چند نسبي نه 
مطلق، در زمينه مسائل و مصائبي است كه در بالا از آن نام برده شد. يكي از ملاك هايي 
كه مردم با آن عملكرد دولت ها را مي سنجند و روي ترازو قرار مي دهند تا قدر و اندازه 
آن را هم به دست آورند، اوضاع اقتصادي حاكم بر جامعه است. اگر عرصه اقتصادي به 
مردم تنگ نگيرد و آنها را آزار ندهد، رضايت نسبي در افكار عمومي ايجاد خواهد شد و 

اين شرايط باعث تبعات مثبت بعد از آن هم مي شود. 
    

   تاش بازيكن سرشناس براي اخذ گرين كارت
روزنامه آرمان نيز در ستون اخبار ويژه خود نوشت: شنيده شد 
كه يكي از بازيكنان سرشناس ليگ برتري كه سال هاست در 
يكي از تيم هاي خوب ايران فوتبال بازي مي كند، براي دريافت 
گرين كارت امريكا اقدام كرد. نامه نيوز نوشت: وي چند روز پيش براي مقدمات كارش 
راهي تركيه شد و پس از ديدار با يكي از فعالان عرصه اخذ ويزا براي گرين كارت كشور 
امريكا اقدام كرد. بسياري از اهالي فوتبال ايران گرين كارت دارند اما با توجه به قوانين 
جديد رئيس جمهور جديد امريكا و محدوديت حضور ايراني ها در اين كشور، اقدام براي 
دريافت گرين كارت تا حدي عجيب به نظر مي رسد. بسياري از فوتباليست هاي ايراني 
سال هاي پاياني فوتبال خود را در امريكا سپري كردند و بعيد نيست اين كاپيتان باتجربه 

و سرشناس نيز چنين هدفي داشته باشد. 

سنگ اندازي در مسير برجام، اين بار توسط انگليس... درست در 
روزهايي كه دولت مي كوشد نشان دهد در حال چيدن ميوه هاي 
اقتصادي برجام اس��ت، اما برخي خبرها حكايت از آن دارد كه 
غربي ها تلاش گس��ترده اي را براي متوقف كردن روند محدود 
هسته اي ايران آغاز كرده اند و به نظر مي رسد ميوه هاي برجام در 
اين حوزه نه تنها نرسيده بلكه در حال از ميان رفتن است. موضوع 
مربوط به سنگ اندازي دولت انگليس در مسير خريد 900 تن 
كيك زرد است؛ خبري كه چندی پيش علي اكبر صالحي رئيس 
سازمان انرژي اتمي آن را افشا كرد و در اين خصوص گفت كه »ما 
قراردادي را با مونيز و1+5 در آخرين جلسه در فرانكفورت داشتيم 
كه تأييد شد و به امضا رسيد اما متأسفانه در لحظات آخر انگليس 
بدعهدي كرده كه اين موضوع توسط وزارت امور خارجه پيگيري 
مي شود و اگر عملياتي شود ظرف سه سال 900 تن به ذخاير ما 

اضافه خواهد شد.«
بر اس��اس آنچه در برجام تأكيد ش��ده، ايران در ازاي فروش آب 
سنگين توليد شده در داخل و همچنين اورانيوم غني شده اي كه 
در داخل توليد مي كند، قرار شده كيك زرد به كشور وارد كند و 
پس از تبديل به گاز UF6مجدداً به خارج انتقال دهد و هزينه اين 

اقدام را دريافت كند. 
بر همين اساس نيز قرار بود كه جمهوري اسلامي طي سه سال 
حدود 950 تن كيك زرد را از خارج وارد كند كه 650 تن از آن 
بايد طي دو سال و 300 تن آن در سال سوم به ايران تحويل شود 

كه با مخالفت انگليس اين روند دچار اختلال شده است. 
  موضوعي تكراري

اما اين تنها مورد در خصوص تلاش غرب براي متوقف كردن كامل 
برنامه هسته اي كشورمان نيست چراكه پيشتر نيز با تقسيم كاري 
كه صورت گرفته، امريكايي ها و چيني ها، در طراحي و س��اخت 
مجدد رآكتور آب س��نگين اراك،  ايران را با چالش روبه رو كرده 
بودند.  بر اين اساس، همزمان با آغاز مذاكرات هسته اي ميان و 
ايران و گروه 1+5، اعضاي غربي اين گفت وگوها تمركز زيادي را 
بر تعطيلي رآكتور اراك قرار دادند؛ رآكتوري كه طراحي و ساخت 
آن در اوج تحريم ها صورت گرفته بود و يكي از چرخه هاي مهم و 
حياتي ايران در هسته اي شدن بود.  اين در حالي بود كه در توافق 
موقت ژنو موضوع عدم توسعه اين رآكتور توسط ايران پذيرفته 
شد و در نهايت در توافق نهايي كه به برجام شهرت يافت، ايران 
با تعطيلي و خارج كردن قلب اين رآكتور آب س��نگين با شرط 
بازطراح��ي و در اختيار گيري مجدد اين چرخ��ه موافقت كرد. 
در نهايت نيمه دوم دي ماه سال گذشته بود كه خبرها از خارج 
كردن قلب رآكتور و پر كردن حفره ها با سيمان منتشر شد. اين در 
حالي بود كه منتقدان بارها نسبت به عدم وجود يك تعهد معتبر 
در خصوص بازطراحي رآكتور جديد در اراك هشدار داده بودند، 

چراكه هيچ قرارداد رسمي كه مطابق با برجام »تعهدات محكم«، 
»مسير مطمئن رو به جلو« و »مسئوليت هاي مشاركت كنندگان« 
را به طور دقيق مشخص كند، منعقد نشده است.  اخبار مختلف 
نشان مي دهد چالش اصلي كش��ور با چيني ها كه باعث تعويق 
يك ساله امضاي اين قرارداد ش��ده، موضوع قيمت بالايي است 
كه چشم بادامي ها براي اين كار به كش��ور ارائه داده اند؛ قيمتي 
كه حاضر نيستند از آن عقب نشيني كنند و اگرچه مذاكرات در 
اين خصوص در فضايي محرمانه پيش مي رود اما بارها زمينه ساز 
اعتراض مقامات ايراني در عرصه عمومي شده است، به گونه اي كه 
دي ماه گذشته بود كه بهروز كمالوندي سخنگوي سازمان انرژي 
اتمي در گفت وگويي با خبرگزاري صدا و سيما گفت: همه مسائل 
ما و چيني ها حل شده و فقط يك مسئله باقي مانده كه مربوط به 
قيمت است. تلقي ما اين است كه قيمت مطرح شده چيني ها در 
مقايسه با استانداردهاي بين المللي با توجه به اينكه در آغاز كار 

قرار داريم، قيمت بالايي است. 
در همين حال اخبار ديگري نيز حكايت از آن دارد كه به رغم آنكه 
پيش از اين امريكا نيز متعهد به مشاركت در بازطراحي رآكتور 
اراك بوده، اما به نظر مي رسد عهدشكني هاي متعدد آنان در اين 

حوزه نيز ادامه پيدا كرده و آنان حساب خود را از بازطراحي اراك 
جدا كرده اند. مهرماه سال جاري بود كه علي اكبر صالحي رئيس 
سازمان انرژي اتمي در اين خصوص گفته بود: »طراحي مفهومي 
اراك را در اختيار چيني ها و امريكايي ها گذاشته ايم.« اما گويا روي 
كار آمدن ترامپ و نبود يك قرارداد مدون در اين خصوص ميان 
طرفين باعث شد مقامات كشورمان عطاي حضور امريكا در اين 

پروژه را به لقايش ببخشند و امريكا را از اين پروژه حذف كنند. 
    سياهه نقض برجام

اما اين سنگ اندازي براي از كار انداختن برنامه محدود هسته اي 
كشورمان كه در برجام نيز پذيرفته شده، در حالي است كه پيشتر 
نيز امريكايي ها برنامه هاي متعددي را عليه كشورمان راه اندازي 
كردند كه هركدام جداگانه مي توانست عاملي براي نقض برجام و 

بازگشت به شرايط قبل برجام باشد. 
تحريم هاي موشكي پس از برجام، محدوديت مسافرت به امريكا 
براي اتباع كشورهايي كه به ايران س��فر كرده اند توسط كنگره، 
مصادره 2 ميليارد دلار از اموال بلوكه شده ايران در امريكا، تمديد 
وضعيت اضطراري عليه ايران و تمديد قانون داماتو تنها گوش��ه 

كوچكي از اين اقدامات است. 

   نگاهي به روند رسيدگي به شكايات در برجام
اما ايران در طرف مقابل و با توجه ب��ه تمامي اين بدعهدي ها و 
پيمان شكني هاي غرب در مس��ير اجراي برجام، دستي بسته 
براي ش��كايت و پيگيري حق خود دارد. بر اين اساس، احتمال 
ايجاد اختلاف ميان ايران و 1+5 در طول اجراي برجام، به حدي 
بالا بود كه يك ضميمه به طور كامل و بخش هايي از متن اصلي 
برجام به موض��وع نحوه حل وفصل اختلاف��ات اختصاص داده 
شده اس��ت؛ بندهايي كه به گفته مذاكره كنندگان كشورمان، 
زمان زيادي را به خود اختصاص داد. در مجموع مي توان گفت 
برجام و پيوس��ت هاي آن چه��ار مرجع را به عن��وان نهادهاي 
حل كننده اختلافات تعيين كرده كه اين نهادها زيرنظر مرجعي 
به نام كميسيون مشترك و به نحوي كه در ادامه تشريح خواهد 
ش��د، فعاليت مي كنند. كميس��يون مش��ترك، كارگروه حل 
اختلاف رفع تحريم ها، هيئت وزيران طرفين برجام و ش��وراي 
امنيت نهادهايي هستند كه براي حل و فصل اختلافات تعيين 
شده اند، بنابراين تشكيل كميسيون مشترك نخستين مرحله 
از پيگيري هاي حقوقي ايران در خصوص موضوع نقض برجام 
خواهد بود.  حال اگر پس از نظر كميسيون كه در آن نظر ايران 
تأمين نشده باشد، كش��ورمان اين حق را دارد كه موضوع را به 
وزيران امور خارجه ارجاع ده��د، وزيران 15 روز وقت خواهند 
داشت تا موضوع را فيصله دهند، مگر اينكه اين زمان با اجماع 
تمديد ش��ود.  پس از بررسي موضوع در س��طح وزيران، ايران 
مي تواند درخواست كند كه موضوع توسط يك هيئت مشورتي 
كه متش��كل از س��ه عضو خواهد بود )دو نفر از جانب دو طرف 

درگير و يك نفر مستقل( بررسي شود. 
هيئت مشورتي بايد نظريه غير الزام آوري را در خصوص موضوع 
پايبندي ظرف 15 روز ارائه كند. چنانچ��ه متعاقب اين فرآيند 
30 روزه موضوع فيصله نيابد، كميس��يون مشترك در كمتر از 
پنج روز نظريه هيئت مشورتي را با هدف فيصله موضوع بررسي 
خواهد كرد. چنانچه موضوع كماكان به نحو مورد رضايت طرف 
شاكي فيصله نيافته باشد و چنانچه طرف شاكي معتقد باشد كه 
موضوع، مصداق »عدم پايبندي اساس��ي« است، آنگاه مي تواند 
موضوع فيصله نيافته را به عنوان مبناي توقف كلي يا جزئي اجراي 
تعهداتش وفق برجام قلمداد و به ش��وراي امنيت سازمان ملل 
متحد ابلاغ كند كه معتقد است موضوع مصداق »عدم پايبندي 
اساس��ي« به ش��مار مي آيد. اينجا دقيقاً همان نقطه اي اس��ت 
كه مي تواند پيگيري هاي حقوقي اي��ران را متوقف كند چراكه 
شوراي امنيت به واسطه حق وتويي كه در اختيار امريكا به عنوان 
متشاكي است، مي تواند مسير پرونده را به سمت و سويي ببرد كه 
دستاوردي خاص به دنبال نداشته باشد و اين همان دور باطلي 

است كه منتقدان برجام بارها از آن سخن گفته اند. 

تاش مشترك براي توقف كامل برنامه محدود هسته اي ايران  

انگليس هم به باشگاه بدعهد های برجام پيوست

 گزارش 2/ جعفر تکبیری


